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Wia onwści miejskie. . 
Wybory członków Magistratu. Rada Miejska na posiedze· 

niu dn ia 18 sierpnia r.b. wybrała na ławników: 
l) inż. Mieczysława Kraikoy,skiego, 
2) lsuchera Szwarca i 
3) Edwarda Szmydta. I 
Wybory S delegatów do Sejmik.u Łódzkiego.· - z miasta 

Zgierza. Wobec rozwiązania· Sejmiku i Wydziału Powiatowego 
na posiedzeniu Rady Miejskiej dnia 18 sierpnia r. b. przeprowa
dzono nowe wybory S d'elega1ów do Sejmiku Łódzkiego. W taj-

. nym głosowaniu \\ybrano: I) burmistrza Jana Swiercza, 2) Alfre
da Beurttona, 3) Lejzera Sirkisa, 4) Ignacego Czaplińskieg~ 5) 
Jana Stasiaka. . _,____ 

W sprawie al<,cji sadze nia drzew przez młodzid szkolną. 
Wprowadzona w szkołach przez M. W. R. i O . P. przed 

czterema ia1y uronys1ość, znana pod naz\\ą .Swię1a · sadzenia 
drzew ", y,yaaje zwłaszcza na te11tnach wschodnich i środko\\ych 
Państwa, ja" o bardziej \\ ojną y,yn iszczonych, wyniki wcale do· 
dainie. .Uroczys1ość polega na tern, że po nabożeństwie i sto
sownem przemówieniu \\ychowawców młodzież szko lna zajmuje 
się, w zasadzie d\\ a razy w roku, t. j. na wiosnę i jesien i ą, sa
dza mem drzewe)< O\\Ocowych lub też dzikich (prze\\ażnie mio
dodajnych) przy drogach, w ogrodach szkolnych, na cmentarzach 
lub nieużylkach, ma1ąc- obowiązek opiekować się na<lal zasadzo
nemi drzewkami. 

O wynik.ach y,szczętej na tern polu akcji śy,iadczyć mogą 
cyfry, podane poniżej przykładowo. 

Na 1ereme O"ręgu Szkolnego Lwowskiego brało udział 
w r. 1924 3 12,000 młodzi eży i zasadziło 16 I .9J.! drzey,ek. 

W :ym samym roku w Okręgu Szkolnym Białostock i m 
50,684 dz1a1y,y zasadza 100; . 73 drze\\ ek. zaś yv r. 1925 80,6C6 
dz1ec1 zasadza I 42, I 22 drzewek. 

f'odobme w Ok ręgu Szk olnym Warsza\\ Skim w 1924 rok u 
71,195 dziat\\y sadzi 95,886 d1ze\\ tk , zaś w 1925 r. udz iał dzia· 
twy wynosi .; 1,000, przyczem zasadzają 244,374 drze \\ek. 

l-'rzy1oczo ne cyfry św ia dczą, że .Swięto sadzenia drzew" 
daje z rok1L na rok coraz to iep>ze \\ynik i. 

Hamująco jednak na nwży1y rOZ\\ Ój akcji na tern polu 
wpływa 1a okoli czność , że \Jf wielu gminach drzewka, sadzone 
przez mlodz ; eż szl-olną. ulega j ą calkowitemu zniszcze niu lub 
ogryza111u pnez przep~dzone bydło. 

Uważając , 1 ż podobny sposób osłabia bardzo rornój roz· 
poczętego dz1 ela, Mag1s11 al m. Zgierza zwraca się do ludnoś~i 
z apelem, ażeby zeclic1oła uważać sad zone drzewka a dobl O 
publiczne, za 111szcz~n i e k1órego przewidziane są w przepisach 
prawnych surO\\e rygory karne. 

W razie zas s11>1crdzen ia, iż ktoś z m ieszkańców mias1a ·do
puszcza się zł ośli " ego uszkodzenia drzewek, winni poc iągani 
będą do odpOIA iedz ialności ka rnej. 

. Wyplata .za siłków rod~ rezer\lllistów .za Ć\llliczeni.a 
wojsk.o we. W .N! 69 Dzienniku Ustaw ukazała su: Ustawa Sej · 

. mowa z dnia 13 lipca r. b., . przjiWT-a.caf<(ca moc obowiązującą 

I 
dn. 20 sierpnia 

1927 roku. 

I 

<;ena oglouen: 
za wiersz I-szpaltowy 

za tekstem 20 gr. 

IJychndzi c1 dwa IJ11dai1. 

ustawie z dnia 22 marca 1923 r. o zaśiłkach dla rodzin osób, 
powołanych na ćwiczenia wojsfowe. 

Wypłata zasiłków nastąpi na zasadzi~ n.?rm, ustalo~ych ro~
porządzeniem Rady Ministrów, które w najbhzszym czasie będzie 
ogłoszone w Dz i eńniku Ustaw. . . . 

Narazie Magis1rat przystępuje do przyjmowania od zaintere
sowanych podań o zasiłki. 

Odnośne zgłoszen ia przyjmuje Wydział Wojskowy Magistra 
tu w godz. urzędowych od 13 1/ 2 rano do 31/ 2 popołudni~. 

W myśl wyżej wymienonego rozporządzema zas1łk_i wypła
cane będą i rodzinom, powołanych w roku 1927 n.a cwiczema 
wojskowe przed dniem ogłoszenia wyż.tj wspomnianej ustawy. 

Podwody dla wojsk.a. Mając na uwadze, że • wojsko Jes~ 
podstawą naszego niezależnego bytu i obroną _panstw~. wm~1 
obywatele pogodzić się z tą myślą, .że podnosze~1e ~hocby naj
skromniejszych ofiar na rzecz wojska przyczynia się do utrwa
lenia siły Państwa Polskiego do ~apewnienia s~o~oju . i ł.adu 
w oj czyźnie. Dlatego też w czasie _obecnych cw1czen, k1ed~ 
wojsko· po1rzebuje pomocy zwraca się Magistrat do obywateli 
z prośbą, ażeby ci zdecydowali się odbywać podwody w·g cen 
ustalonych przez Władze . Wojskowe a. miano"'.icie, aby c~na. z~ 
dz ie ń podwody parokonne) dostarczonej dla wojska w czasie cw1-
czeń nie przekracza la IO zło1ych . 

W spra-..ie cofnięcia zasił ków doraźnych. Dnia 12 b. m. 
P. Minister Pracy i Opieki Spolecznej dr. Stanisław Jurkiewicz 
przyjął przedstawicieli samorządowych i związków zawodowych 
Łodzi, Zgierza i Pabjanic z posłem Szczerkowskim na cze!e 
w sprawie zasił ków dornżnych dla bezrobomych trzech powyz
szych mias1. 
- Po \\ ysluchaniu poswlatów delegacji P. Minister oświadczył, 
że I) zarządzenia , wydanego na sku1ek uchwały Komisj" Między
minis1erjalnej cofnąć nie może. zarządzenie to bowiem było wy
dane w stosunku do osób, które j u ż zbyt długo korzyslały z za
pomóg, że 2) najbardzif j zasługufącym na pomoc b~dą \\ yda.,.,, a
ne zasilki przez woje\\ództ\\a, przyczem wymagany będzi e od 
bezrobo1nego pewien ek\\ iwa lent pracy na rzecz samorządow, że 
3) za bnrobo1nych samotnych i bezdzietnych b~dą u1Aaża ni wy
łącznie c1 bezro bo1n i, którzy nie maja na swojem utrzymaniu 
osób za liczonych do ich rodzin w myśl § 12 ustawy z dnia 18. 
VII. ! 92 1> r. o zabezpieczeniu na wypadek bezrobocia. W końcu 
P. Minis1er oświadoyl , że poprze usiłowan i a samorządów w kie
runku zdobycia kreClylów na roboty publ icz ne. To sa mo zosla· 
ło zako mun ikowa ne przeds1awicielom c hrześcij ańskich zwią zków 
zawodo.,.,,ych, posłowi Łabędzie i p. Spas1 ńskiemu. którzy w lej 
s prąwie imerwenjowali w Min isterstwie Pracy i Opieki Społecznej . - .„ ... 
Sprawozdanie z posiedzenia Rady Miejsk,iej z dni~ 

t..:..go maja 1927 r. 
(Dokończeni e) . 

- -w toku dyskusji radny Czapliński poprosi ł Przew: o ~rze.
głosowanie, że sprawa co do zawarcia umowy z robotnikami bu
dowlanemi ma być roztrzygnięta na .dzisiejszym wzgl. odłożona 
do następnego posiedzenia . 
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Mi.)lb PQlllllC>wla aalllhrlt pl'IJMcłe wnlalonllj ulllOWJ aa cizi· 
sle--~u. 
. Wobec powyiszllO radny Pawlikowski w. lmltnlu Frakcji 

P.P.S. ośwladaył, ie frakcja jqo w atosowiMi• nad przyjecfem 
złotonej umowy udziału nie weźmie. 

Za odłołenleft\ powytszej sprawy wypowi.d8ła s" I ławn. 
Cł1111plrowa, przyc:zem nadmieniłll, !e przez u;.te o1>ecnle siano· 
wllto przez Frakcję P.P,S. nie nalety rozumieć, ie Frakcja ta 
była przeciwn' zawieraniu takiej umowy, lecz jedynie telem da · 
nia motnołcl arunlowneao zapoznania się Rady Miejskiej z wnie· 
słonym projektem prosi-o odłoienie. 

Prze:*: _burmis~!'l Swlercz, przychylając się do wywodów 
p~edstaw~eh Frakq1 P.P.S., zaproponował, odłożenie z&łatwie
ma zawarcia umowy do następnego posiedzenia . 
. Na powytsze radny Czapliński oświadczył, te w takim ra · 

zie opuszcza posiedzeniu Rady Miejskiej, gdyż jes1 niepotr<:ebny. r.o opuszczenia P?~iedzenia Rady · Miejskiej przez pp. rad n. 
Frakq1 N.P.R. Rada M1e1ska postanowiła sprawę zawarcia umo · 
wy Odłożyć. 

Poczem na wniosek wice burmistrza Szymczaka Stanisława 
zarządzono przerwę 5-minutową celem porozumienia się. 
. ~o przerwie dalszy ciąg posiedzenia Rady Miejskiej odby.' 
wał sir: bez radnycli Frakcji N.P.R. 
: Następnie zgodni~ z wnioskiem _Magistratu Rada Miejska 
jednogłośnie postanowiła wyasygnować z funduszów miejskich 
kwotę zł. 50.- Akademickiemu Związkowi Sportowemu w Gdań
sku tytułem jednorazowego zasiłku . 

. . Da~ej zaodni~ z wn!oskiem Wydziału Skarbowęgo Rada 
M1e1ska jednogłoś1He ustaliła następujące opłaty za wycier komi
nów na mie~ie na rok 1Cł27/28: 

od paleniska zwykłego zł. I .40 . 
piekar,skieg-o • 22.40 za pięć kwartałów 

• przemysłowego I 4.- . 
Poczem przew. burmistrz Swiercz zakomunikował Radzie 

Miejskiej, że Polskie ,Tow. Walki z Alkoholizmem Trzeźwość• 
które w mies. kwietniu r. b. urządziło na terenie" tut. miast~ 
wystawę przeciwalkoholową, zwróciło się do Magistratu z prośbą 
o udzieleni~ subwencji na częściowe pokrycie wydatków w lwiązku 
z urz!ldzeniem w~s!awy, dodając, że Magistrat proponuje sub
wenqę w wysokosc1 zł. 100.- . 

. Pierwszy zabrał głos w powyższej sprawie radny Bińkow
ski, który_ w przemówieniu swem zauważył, że z jednej sirony 
zakłada się Tow~rzystwa do walki z alkohol izmem, a z drugiej 
strony zezwala się na otwieranie nieograniczonej ilości sklepów 
ze sprzedażą alkoholu. 

W tym _samrm duchu przemawiała- i ławnik Chrupkowa, 
przyczem stw1trdz1ła , że w przeprowadzonej ankiecie w szkołach 
powszechnych stwierdzono, że duży procent dzieci piło już wódkę. 
~obec tego, jej zdaniem, Rada Miejska winna pójść w kierunku 

·niedopuszczania do otwierania na terenie tut. miasta nowych 
sklepów ze sprzedażą alkoholu. 

Poc~em zgodnie z wnioskiem Magistratu Rada Miejska je
dno11łośme .postanowiła udzieli~ subwencji Towarzystwu • Trzeź
w~· w k.wocie zł . 100.- na pokrycie częściowe wydatków, 
zw111zanych z urządzeniem i utrzymaniem wystawy, przyczem su
ma powyższa zostanie wypłacon1ł z funduszu reprezentacyjnego. 

. Następnie zgodnie z wnioskiem Magistratu, a w związku 
z pismem Starostwa Łódzkiego Rada Miejska jednogłośnie posta
nowił~ wyasygnować z funduszów miejskich kwotę zł. 100.- na 
polllftlk gen. Bema. 

Na wniosek radn. Moraenszterna Rada Miejska postanowiła 
odesła~ ~łożony przez tut. Związki Pracownicze projekt· kasy eme
rytalnej 1 praamatyki służbowej do Komisji doSpraw Ogólnych. 

. . I?~lej. przew. burmist& Swiercz podał do wiadomości Rady 
M1~)sk1ei. ze To~. Akc. Ju1jusz Hoffman złożyło projekt parce
lac11 placu, połozon~go przy ul. Wesołej . 

Po zr.eferowaniu powyższej sprawy przez wice·burm. Szym
czaka Stanisława Rada Miejska jednogłośnie złożony projekt 
zaakceptowała~ • 

Sprawozdanie 
z piuwszego organizacyjnego · posiedzenia nowej 

Rady Mlej!.~iej z dnia 4·go· $ierpnia 1927 r. 
. Przewodniczący z urzędu Jan Swiercz. stwier.dzając obecność 
2.2 radnych„ otwiera posiedzeftjie Rady Miejskiej o godz. 7' 0 wiecz. 

Obecni radńi: 1) Beurton Alfred, 2) Chudobiński Jan, 3) 
Chrupkowa Bronisława, 4) Czapliński Ignacy, 5) Oriinberg Fa-
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!lian, 6) KrJll Prancillek. 7) Kosmalski Szczepan, B) Luksztejdt 
Wacław, 9) Mlchai.k Antoni, IO) Martyński Jan, 11) Morten· 
sztern Abram, 12) Rozpiórskl ,J6zel, 13) Scbercll Rudolf, 14) 
Szymczak Sllnlsław. 15) Swlercz Jan, 16) Stasiak Jan, 17, Sir· 
kil LeLzer, 18) Trelchel Aleksander, 19) Wieczora Edward, 20) 
z.;.czkowskl Leopold, ZI) Zastawny F"ranciszek I 22) Zwykleł-
1111 Oedalje. · · 

Nieobecni radni usprawiedUwieni: ł) Flaczyńskl Władysław 
i 2) Kotula Oskar. . · 

. Sekrelarzuje p. Żelazowski Witold. · 
Przewo:iniczący p. Jan Swiera zapił posiedzenie Rady 

Miejskiej nasti:puj,ceml słowami: 
~Szanowni Panqwie Radni! Z dniem dzisiejszym skończyła-slę-
jedna karta powstałeaą w Niepodleałej Polsce naszego samo· 
1'Z4dU, z dniem dzisiejszym przewracamy drugą kartę, karta, któ· 
ra jeszcze nie jest zapisana, a którą · Panowie Rad11i zapisywat· 
b~d~iecie . Jeżeli chodzi o dotychczasowy samorząd, to·miały 
m1e1sce pewne błędy i złe posunięcia, jednak nie mot11a mu . 
odmówić dobrej woli i dbałości o interesy miasta. Chciałbym 
to· specjalnie podkreślić ze względu na to, że w ostatnich mie· 
si~cach różnie .sir: o nim mówiło. Otóż chciałbym przeciąc 
rzeczy, u~ł~czające samorządowi, jakie o nim kursowały przeż: 
sz~reg. m1~s1ęcy-. Odbyła się iust~acja czynności, tak Rady Miej-
sk1e1 • . 1ak 1 Ma.g1stra1u, w rezultacie czego Komisja Lustracyjna 
Wyd~1ału Powiatowego dostarczyła obszerny memorjał, który 
będzie prawdopodobnie tematem obrad Komisji, 1aką Panowie ~ 
wyłonicie - Komisji Budżetowej, - który to. protokuł b.ędzie ( '' 
Panom przedstawiony nieraz na posiedzeniach. Chciałbym je-
dnak zapomać Panów z końcowym brzmieniem protokułu, któ -
ry streszcz~ wynik lu~tracji. Otóż protokuł mówi, te były błę-
dy, były niedopatrzenia, lecz nie było złej woli i nadużyć ze 
strony członków Maaistratu. 
Przepisy Dekretu o samorządzie miejskim nie przewidują ia· 
dne_g? przyrzeczeni~, czy _p~zysięgi z~ st~o11y radn.ych, tern nie· 
mnie) pozwolę sobie wyrlz1ć tu zdanie, ze Panowie Radni obo
w.iążki, związane z piastowaniem swego mandatu, powinni speł
niać . z~od.nie .z . ustawami i s~miennie, tak dla dobra Rzeczypo
spohte1, 1ak 1 interesów gminy. W tern mniemaniu składam 
wszystkim Panom Radnym, jako dotychczasowy burmistrz ser-
derczne życzenia jaknajowocniejszej pracy. ' 
Jednocześnie na tern miejscu chciałbym wszystkim byłym Pa· 
nom Radnym, którzy w pracy samorządu, tak mnie osobiście 
jak i wszys.tkich członków Magistratu, obdarzali zaufaniem i wy: 
ka~y"'.'ah. wiele. pracy na . te~ ~ak trudnem stanowisku, złożyć 
w 1m1eniu moim oraz w 1m1eniu Magistratu serdeczne podzię-
kowanie za współpracę. • · . 

Porząd~k dzienny dzisiejszego zebrania jest następujący : 
I) Ustalenie wynagrodzenia dla burmistrza i wice-burmistrza 

oraz ławników, . ' 
2) Wybory burmistrza, wice·burmistrza i 3 ławników 
3) O~reślenie odprawy dla µstępującego burmistrza i' wice-bur

m1strza, 
4) Wolne wnioski. 
. Otóż chciałbym . prosić Panó"'.' o małą zmianę porządku 

dz1~~nego, a ~1.anow1c1e punkt trzeci porządku dzienneao przesu
nąc jako drugi 1 odwrotnie, wychoqząc z założenia, że sprawy 
te należy traktować nieo!!obowo, lecz ogólnie. 

Do propozycji tej Raft Miejska sir: przychyliła . 
W myśl art. 23 Dekretu o samorządzie miejskim przewo· 

dnictwo na dzisiejszem posiedzeniu sprawował dotychczasowy 
burmistrz. 

Art. 42 powiada, że .członkowie Magistratu otrzymują sta· 
łe wyna.grodzen!e z fundusz?~ miejskich. Wysokość tego wyna
l(rodzenta okresla Rada M1e1ska przed wyborem członków Ma·· 
gistratu" • 

. Zgodnie z pi~rwszym punktem porządku dziennego przystą- · 
p1ono do ustalenia wynagrodzenia dla burmistrza wice-bunni· 
strza i ławników. ' / 

Co do dotychczasowego · u nas zwyczaju po wyborach w ro- :!i, 
ku 1919 mieliśmy burmistrza i wice·burmistrza oraz 3· ławników. 
Wszy$cy jako stali członkowie Zarządu pobierali wynaarodzenie 
całkowite . Od roku 1921 część ławników była do połowy pła-
tna, a nastę~n ie . od sty~znia 1926 r: _ławnicy byli honorowy"li• 
a burmistrz 1 wrce-burm1strz całkow1c1e płatnymi . jeżeli chodzi ·. 
~ wynaarodzenie burmistrza, to ustawa przewiduje, że w miastach, 
liczących ~d IO do 25 Jys. mieszkańców, burmistrz pobiera wy· 
nagrodzenie według Vdfstopnia uposażenia pracowników l)aństwo
wych. Ze wzalędu na to, że miasto nasze liczy 24,000 mieszkań
c_ó.w. i jest wybitnie przemysłowem, w myśl uchwały Rady Miej
sk1e1 w r. 1925 ówczesny Maaistrat zwrócił się do Ministerstwa 
Spraw Wewni:trznych z prośb!ł· o przeniesie'nie Zl!ierza do kata-



iac>rjl mlut. licqcycb od 25-50,000 mieszkańców. Min. Spraw 
1Wewn. do projby Rady Miejskiej przychyliło slę. W myśl tej decy· 
-zji barmlstrz pobiera obecnie wynagióclzenie w/g. VI stopnia u· 
1)0Slłenla pracowników państwowych + 309/, dodatku reprezen -. 
acyjne&o oraz prócz teao w stosunku do każdego członka Ma· 
~tu stosowane q pewne normy, jut zupełnie osobiste, t j. 
zaletne od wlelkołi:I rodziny i wysługi lat Dla dokładniejszej 
-0rjentacjl Przewodniczący podał Radzie Miejskiej cyfrowe dane, 
ile powinien pobierać burmistrz - kawaler, burmistn: tonaty -
ł>ezdzletny I burmistrz z rodiiną. · · - · 

jeteli chodzi o wynagrodzenie wice-billmistrza, to ustawa 
1ego wyraźnie nie · określa. Wynagrodzenie wice-burmistrza mo· 

--.,-:ft być określone albo procentowo w stosunku do wynagrodze
nia burmistrza, albo przez wskazanie grupy uposażeniowej, je
-dnakte z Iem zastrzeteniem, że uposażenie wice-burmistrza nie mo· 
:że być nitsze od · wynagrodzenia najwyższego urzędnika komunal· 
nego. Wynagroctzenie procentowe dla wice-burmistrza, określone 
-zostaje w stosunku do poborów zasadniczych burmistrza, t. j . 
grupy uposażeniowej, dodatków reprezentacyjnego i regulacyjne· 
-go, a natomiast dodatek ekonomiczny i wysługa lat indywidua!· 
t1ie do warunków, w jakich znajduje się wice·burmislrz. 

Po powytszem Rada Miejska przystąpiła do ustalenia wy-
ciagrodzenia dla burmistrza. · . 

·. Radny MorgenSitern, zabrawszy głos, zauważył, że sprawę 
·wynagrodzenia burml'strza wyrażnie określa ustawa, a tern samem 
i dyskusja nad tą sprawą jest bezcelowa. 

Radny Zajączkowski wypowiada się za zastosowaniem wy
inygrodzenia dla burmistrza ściśle w/g ustawy. 

Wobec tego, że nikt w powyzszej sprawie głosu nie zabrał, 
Przewodniczący poddał wniosek: 

.Ustalić wynagrodzenie burmistrza według VI grupy upos;iże
nia + 30°/0 dodatku . repręzentacyjnego• 

pod głosowanie. · 
Wniosek ten jednogłośnie przyjęto. 
Następnie przystąpiono do ustalenia wynagrodzenia dla wi · 

.ce-burmistrza. 
Po udzieleniu wyjaśnień przez Przewodniczącego na posz

.czególne zapytania Panów Radnych oddał pod głosowanie nastę · 
pujący wniosek: 

"Rada Miejska ustala wynagrodzenie dla wice-burmistrza-~ sto
sunku 901/ 0 pensji burmistrza łącznie z 30°/0 dadatkiem, bio
rąc pod uwagę .indywidualne stosunki redzinne wice burmistrza 
i jego wysługę lat w służbie państwowej ewent. samorządowej, 
zgodnie z obowiązującemi w tej mierzeyerzepisami· " 

Wniosek powyższy Rada Miejska jednogłośnie uchwaliła. 
Dalej Przewodniczący oświadczył, że jeżeli chodzi o wyna

grodzenie ławników to jego zdaniem, Rada Miejska winna się 
wpierw wypowiedzieć, czy ławnicy maf!ł być stałymi, czy hono-
1"0wymi, t j . w pierwszym wypadku objęliby wydziały i byliby za 
·ich prowadzenie odpowiedzialni, za co otrzymaliby odpowiednie 
wynagrodzenie, w drugim wypadku obowiązani byliby przycbo
-dzić -na posiedzenia Ma2istratu i Rady Miejskiej i decydować tyl
.ko w tych sprawach, które przedstawiane zostają na posiedze
cliach, i za te ęzynności pobieraliby albo wynagrodzenie ryczał-
1owe, albo wynagrodzenie od posiedzenia. 

Pierwszy zabrał ·iiłos imieniem frakcji N.P.R.·Lewicy radny 
-Stasiak, wypowiadając się za ławnikam i honorowymi. jednocześ · 
11ie nadmienił, że Frakcja jego zdaje sobie dokładnie sprawę, że 
w obecnych warunkach przy zwiększonej działalności Magistratu, 
jak zatrudnienie bezrobotnych, winni być ławnicy stali, to jednak· 
ie mając na uwadze w pierwszym rzędzie ciężkie położenie ma
terjalne miasta oraz widząc poprawienie tego stanu w jaknajdalej 
łdących oszczędnościach skłoniło Frakcję jego do zajęcia na \\'.Stę
:pie przytoczonego stanowiska. 

Radny Morgensztern w imieniu Frakcji Zydowskiej Sjonistów 
:przychyla się do wniosku l'i.P.R. Lewicy, przyczem nadmienia, że 
Frakcja jego od początku ul8nstytuowania się samorządu miejskie
go stała na stanowisku ławników honorowych. 

Imieniem Frakcji P.P.S. zabrała głos p. Chorąży.Cbrupko
wa. Stwierdza, że P.P.S: stoi zasadniczo na stanowisku ławni
łtów stirłych, wychodząc z dwóch założeń . Pierwsze - P. P. S. 
-pragnie zachować demokratyczny charakter Magis.tratu, co mo_żli
we jest tylko wtenczas, gdy ławnikami będą mogli być Judzie; 
:tyjący z własnej pracy, a tym, skoro opuszczą swe dotychczaso· 
we zajęcia, trzeba zabezpieczyć środki utrzymania. P.owtóre·P.P,S. 
sądzi, że dobro miasta wymaga należytego podziału pracy mię-
4zy członków Magistratu, a tem samem podziału odpowiedzial
ności. jest wykluczone, by burmistrz i wice-burmisirz mógł na
łetycie dopilnować i spełnić _!!1QS obowiązków, jakie na zarządzie 
tak dużego miasta jak Zgier~ konieczności ciążą . Zrobiliśmy 
4osyć wystarczijących i korzystnych doświadczeń, z których ra-

, 
.,,..„ 
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Cini powinni wyciągnąć naletyte konsekwencje. Te u=I wypq. 
władamy mimo, iż jako frakcja Socjalistyczna do prz o 8łli· 
glstratu ustosunkujemy się Inaczej aniżeli do'-d I , w skła za.. 
rządu miasta nie jesteśmy zainteresowani. 

Poczepi radny Zajączkowski lapytuje Przewodniczącego, ).
kle ciążą obowiązki na ławnikach i jakle jest osobiste zdaafe 
Przewodniczącego co do stałych lub honorowych ławników. 

W odpowiedzi Przewodniczący wyjaśnił, że sprawę podlilłu 
pracy między członków· Magistratu załatwi Magistrat na plerwszem 
swem posiedzeniu. · 

Co do osobistego poglądu na stanowisko ławników bqno
rowyth lub · stałych, to uważa za wskazane, ażeby ławnicy byfl 
stali, odpowiednio wynagradzani, lecz mustą odpowiadać swym 
zadaniom; jednakże z doświadczenia okazało się, że chociaż hi.
wnlk był stały i płatny, to nie zawsze odpowiadał przyjętym na 
siebie obowiązkom. W wypadku gdyby Rada Miejska uchwaliła, 
że maj( być ławnicy stali, to należałoby zwolnić z pracy niektó
rych urzędników. 

Poczem zabrał głos jeszcze radny Morgensztern, stwierdza. 
jąc, że i za czasów ławników stałych były nadużycia, jak w Szpl· 
talu Miejskim, oraz przytoczył fakt, że o_statnio, gdy przyjęto . ła
~nika stałego, miał być zwolniony z pracy jeden z urzędników, 
a tymczasem miast zwolnienia przyjęto do tegoż wydziału jeszcze 
3 pracowników. 

Radny Zajączkowski zapytuje, czy nie wskazanem byłoby, 
aby w wypadku nieobecności burmistrza i wice-burmistrza w Ma
gistracie zastępowali ich ławnicy i zato pobierali odpowiednie 
wynagrodzenie. 

W odpowiedzi Przewodniczący wyjaśnił, że, jego' zdaniem, 
ławnicy honorowi winni otrzymywać wynagrodzenie od posiedze
nia, a w wypadku zastępstwa w czasie nieobecności prezydjum 
Magistratu czynności te spełniać bezpłatnie z wyjątkiem stałeiio 
zastępstwa w razie urlopu burmistrza lub wice-burmistrza. 

Po powyższem Przewodniczący poddał pod głosowanie wnio· 
sek, czy ławnicy .mają być stali i płatn i. 

Wniosek ten uzyskał trzy głosy za, reszta przeciw. 
Wobec tego Przewodniczący stwierdz ił, że ławnicy mają być 

honorowi i pros ił o stawianie wniosków co do wynagrodzenia . 
Pierwszy zabrał głos radny Czapliński, stawiając wniosek 

wynagrodzenia ławników w wysokości zł. 20.- od posiedzenia . 
Radny Morgensztern również popiera powyższy . wniosek 

i uważa, że wynagrodzenie to jest wystarczające i w tym wyp_ad
ku, gdy ławnik zastępuje w nagłych wypadkach burmist!"Z4 wzg!. 
wice-burmistrza, na dowód czego przytacza, że . członek Komisji 
nieraz więcej godzin poświęca pracy dla· Magistratu niż ławnik. 

Po udzieleniu wyjaśnień przez Przewodn. radn. Luksztejdto
wi, że ławn . · honorowemu wolno jest wglądnąć· w działalność 
poszczególnego wydziału , Przewodniczący oddał pod głosowanie 
wniosek wynagrodzenia dla ławników w wysokości zł. 20.- za 
każde posiedzenie z tern, że ławnicy . będą honorowymi i przy· 
chodzili jedynie na· posiedzenia Magitratu. 

Powyższy wniosek Rada. Miejska przyjęła . 
Następnie przystąpiono do sprawy określenia odprawy dla 

ustępującego burmistrza i wice -burm istrzą . 
Zabrawszy głos, Przewodniczący Swlercz Jan nadmie,nił, i e 

jest prawo zwyczajowe, że jeżeli się komuś wymawia pracę, to 
· daje mu · się trzymiesięczne wymówienie wzti; trzymies. pensję, 
a jeżelf chodzi o urzędników komunalnych, to -tytńczasowe prze· 
pisy mówią, że jeżeli zwalnia się urzędnika z pracy, to daje mu 
się wzamian emerytury odprawę w wysoko~ci jednomiesięcznego 
wynagrodzenia za kaidy przepracowany rok w samorządzie. Od · 
prawy tej urzędnik nie otrzymuje, jeżeli ustąpi z pracy na własne 
żądanie. W danym wypadku ustępujący członkowie Magistratu 
nie ustępują dobrowolnie, lecz na skutek rozwiąz11nia Rady Miej
skiej. Przez to ustępujący członkowie M!lgistratu, którzy jedynre 
z zajmowanego stanowiska sit' utrzymywali, znajdą się bez środ
ków do życia . Prosząc ze swej strony o zastosowanie względem 
członków Magistratu analogicznych do urzędników przepisów, 
zwrócił się prośbą o wypowiedzenie się w tej sprawie. 

Po przemówieniu Przewodniczącego radny Morgensztem zgło · 
sił wniosek -o zarządzen ie IO- min. przerwy. 

Wniosek ten Rada Miejska przyjęła . 
Po przerwie radny Luksztejdt zwrócił się do Przew. z za. 

pytaniem, czy odprawa ta dotyczyć będzie jedynie ustępującego 
burm. i wice.-burm., czy też i ławników. 

Po udzieleniu wyjaśnienia, że w danym w,ypadku chodzi tyl 
ko o odprawę dla burmistrza i ·wice-burmistrza, Przew. Jan Swiercz 
zwrócił się do Rady Miejskiej z prośbą o stawienie wniosków 
w omawianej sprawie. 

· Pierwszy zabrał głos radny Czapliński, stawiając wnio!ek 
o wypłacenie ustępującemu burmistrzowi i wice· burmistrzowi ~rzy-



._ pensji + jednomleslccineao W)'lllgrodzenia za kaidy prze. 
pncowany fPk w samorqdzie. _ 

W ·zwi"ku ze zgłoszonym przez radn. Czaplińskiego wnio· 
sillem Przewodnic:qcy wyjaśnił, ie ze swej strony proponował 

)ldJnie odprawe w wysokości jednomiesiecznegq wynagrodzenia 
• każdy przepracowany rok. 

j~dnakże radny Czapliński oświadczył, że wniosek swój 

,podtrtl=t~;~ie radni Zająckowski i Luksżtefdt postanowi;i wnio
Hk wyptacenia ustępującemu burmistrzowi i wice·burmistrzowi 
tylko trzymiesięcznej pensji. · 

. Zabrawszy głos, radna Chrupkowa prosi o przyjęcie propo
wane110 przez przewodniczącego wniosku, uwiiżając, że ustępują
cy członkowie Magistratu nie powinni być gorzej traktowani, niż 

urzędnicy. 
Wobec tego, że wnioskodawczy wnioski swe podtrzymywa

li, Przewodniczący poddał pod głosowanie; jako najdalej idący, 
wniosek radn. Czaplińskiego. 

Wniosek ten uzyskał 3 gł. za, reszta przeciw. 
Z kolei Przewodniczacy poddał pod głosowanie wniosek 

trzeci, .t. j. • 
• wypłacenie ustępującemu burmistrzowi i wice-burmistrzowi 
odprawy vi wysolłości jednomiesięcznej pensji za każden prze-
pracowany rok w samorządzie". " 

Wobec tego, że wniosek ten • uzyskał 8 gł. za i 8 przeciw, 
Przewodniczący, przychylając się do tegoż ~niosku, głosem swym 
zadecydował o jego przyjęciu. · • • 

Po powyższem Przewodniczący z
0

akomunikował, że .obecnie 
przystępuje do .sprawy wyboru burmistrza, · wice· burmistrza 
i ławników. . 

Jednakże na wniosek radn. Morgens!ernp Rada Miejs~a uchwa-
liła zarządzenie 15 min. przerwy. • 

Po przerwie wobec zgłoszenia protestu przedw nieJNłą,ści-
wemu oblic?.eniu głosów, oddanych za uchwałą " r 

• wypłacania ustępującemu burmistr.zowi i wice-burmistrzowi 
odprawy wysokości jednon\ies. pensji za każden przepracowa-
ny rok w samorządzie" • 

Przewodniczący poddał jeszcze raz pod głosowaniu rZ.eczoliy 
wniosek. · • · 

W zarządzonem powtórnem · głosowaniu wniosek len uzys-
kał 10 gł. za, przeciw fJ i 1 wstrzym. się. · :~ 

Je .;ysunl~ta kand~dawra p. Zajączkowskiego Leopolda otrzyma
ła na 22 radnych ~łosuj9c)'Ch 13 11łosów za i 9 pustych. 

Po powyż~em zabrał głos p ajączkowski Leopold i oświad-
czył, co następu)e: 

.Prosze Państwa! ę_rzyjlJ\.Uje ten ciężki obowiązek. jaki ciąty 
na wice·burmistrzu. Oświadczam, ;.e slllnę· na tern stanowisku 
bezstronnie, kierując się sprawiedliwością w stosunku do wszyst
skich warstw i tern, co rozum. i sumienie mi wskaże. Oczy
wiście bez pomocy radnych i przewodnika niewiele bym mógt 
zrobić . Otóż • zwracam się do - panów Radnych o obdarzenie 
mnie całkowitem zaufaniem, ja zaś z~ swej strony będę stoso
wał się wzajemnością. Jednoc~śnie proszę Pana Burmistrza 
·o udzielenie mi w pierwszych miesiącach mej n.owej pracy 
wskazówek i dyrekty • . _ 

Na ogólne życzenie Panqw Radhycł) wybór ławników odło-
żono do następnego posiedzenia. • 

Oglosuni~. 

Magistrat m. Zgierza niniejszym podaje do publicznej wia
omości, że w ·d11!u . 2 września r. b. odbędzie się przegląd wszy

stkich ogierów znajdujących · ~ę .na terenie m. Zgierza: 
1) Obowiązkowemu przeglądowi podlegają wszystkie ogiery 

w wieku poczynając 'Oli ·2 lat ukończonycłi na wiosnę 1927 
r. Właściciele ogierów, o ile możności powinn.i przedsta
wić Komisji ścisłe dane (rodowe) o pochodzeniu ogierów. 
gdyż te przy kwalifikowaniu brane będą pgd uwag,ę i zosta
ną zaprotokułowan.e. ' · { 

2) Wszystkie ogiery podlegające przeglądowi . winny być dopro
wadzone do przęglądu w piątek dnia 2 września r. b„ punk· 

• tualnie o godz. 11 rano, na targowicy zwierzęcej przy szo
sie Aieksandrows~iej i przedstawione Komisji bez uprzęży. 
siodeł, deręk i t. p. na trenzlach lub'. kantarach używanych 
do jazdy (wędzidło w pusku) i zaopatrzonych w wodzie. 
a nie w kantarach,' ścisle 'stajennych bez wędzidła (lub po
stronkach, łańcuchach i t. p.; prowadzącemu ogiera zasa
dniczo nie wolno nic pozatem irzymać w rękach) baty, las
ski,. papierosy i .t. p„ a to w celu -skierowania całego wysił-
ku i uwagi na ' trzymjlnie ogiera. · "· . 

3) Na godzinę przed rozpoczęcie.m czynności winni stawić się: 
róY(nież {la placu , wszyscy posiadacze .. ogierów. 
Winni niedostarczenia ogierów do- przeglądu ulegną karze. 

Po powyższem Przewodniczący odczytał 11rt. 43 przepisów · 

Dekretu o samorządzie miejskim, który powiada: . 1------•---111111!„------•------· " · Burmistrz. 

.Członków Magistratu wybierają na lat 3 względnie do końca ' „ 
kadencj Rady Miejskiej radni z pośród osób, mających przyna- We wtore1';' dnia 23 sl.erpnia r. b. w lokalu własnym przy 
leżność państwową polską i bierne prawo wyborcze do rad· przy ul. Wesołej 1. a1220 odbędzie sŁe o godz. 6 wieczorem 

.miejskich. . . . . . . ·Połroczne ·Wa~ne Zgromadzenie 
Burmistrz względ111e prezydent oprócz przynaleznosc1 panstwo- . . . \ 
wej polskiej i biernego prawa wyborc.zego do Rad Miejskich · członk6w Sp6łdzu~ln1 Spo.~ywc6w „ZGODA" w Zgluzu 
musi posiadać wykszłałcenie w zakresie "CO · najmniej polskiej z nast.ępuj~cym :porz11dk1em obrad : 
szkoły ludO\lej. · · 1) Zagajenie. z~b rania; . . 
Głosowanie na ławników odbywa się na zasadach proporcjo · 2) Odczyta1:11e 1. zatwierdzenie poprzedniege protokułu) . 

nalności. Bliższe przepisy o \I yborach określi specjalny re gu- 3) Sprawozdanie półroc~n~; . . · • 
lamin, wydany przez Ministra Spraw Wewnętrznych. 4) Sprawa -~pla.ty długów hipotecznych 1 sukcesorów p. A. Feuer • 

B 
· . I · d · · h b' · b 1 _ 5) Sprawozdanie ze Zjazdu Zw. Sp. sp. Rz. P.; 

urm1.strz w~g . pcezy .e.nt 1 1c zastępcy wy 1eram są ~ so u ó) Budowa domów mieszkalnych dla członków ; 

tną. w1ększosc1ą glosó~ . . . . . . . 7) Wolne wnioski. 
. Pc;iczem Prze\lodniczący zw róc ił się do Rady Miejsk iej o Uwaga: w raz i ~ gdyby zebranie nie doszło do skutku w pierw-

staw1ame kandydatur. . . · szym term inie, od będ z i e się ono w drugim hezwględnie obowią-· 
Wobec leg.o, ze na burmist rza wpłynęła tyl ko _J ed.na i\andy- zującym 0 godz. 7 wieczorem tegoż dn ia, z tym samym porząd

datur~ Jana Sw1eicza, zgłoszona p~zez radn. Cza plinsk1ego'. Prze-. ki ęm obrad. i w ty~ samym lokalu. 
wodniczący powoła ł w mysi cdnosnych przepisów Komisję wy· Wejśc ie na salę za okazaniem książeczk i członkowskiej. 
borczą, składająca się z najstarszego i najmłodszego wiekiem · . zarząd 

radnych, t. j. p. Zwykie1s9 ego Gedaljego i p. Stasiaka Jaria. • 

Po. przeprowadzeniu ta jnego głosowa nia Komisja wyborcza 
ogłosiła następujący wynik : 

na 22 radnych głosu j ących padło za zgłoszoną kandydatu·rą 

Jana Swiercza 15 kartek zapisanych i • 7 pustych. 
Po wyniku głoSO\I ania zabrał głos . Przewodni€zący Jan 

Swiercz i oświadczył co n a st ępuje: . 
.Sfanowni Panowie! Ze wzruszeniem przyjmuję ~n<!a t, jaki 
mnie Panowie powie rzy liście . Prz.yrzeka m, . że na terl'l-Stanow i· 
sku będę się kie1 O\\ al jedynie dob1e m ·pańsl\I a i mi;;sta." 

Z kolei pn) siąpiono oo wyboru wice· burm istrza . 
Pon ie ~ aż na wice-bu rmistrza wpłynęła tylko kandydatura 

p. Zajączk owsk i ego Leopolda, wys1awiona przez radrr. Wieczorka 
Edwarda, Pze\lod n iczący ~dz1/ tajne głosowan ie . 

Po obliczen1u przez ~om isję wyborczą głosów okazało się 

Niniejszem podaje się do w i ad om ości P. P. Akcjonarjuszów 
Towarzystwa Akcyjnego Elektrowni Zgierskiej, że stosown ie d<> 
uchwały zwyczaj negone ogól nego zebrania akcjonarjuszów z dn ia 
30 maja 1927 roku począws<y p d.J O sierpnia 1927 roku wypłaca 
się dywidendę P.P. A kcjon a rj u~?~ od akcji wszystkich czterech 
emisji za rok spra \l·ozdawczy 1926 w wysokości po 80 groszy 
od kupona akcj i. · 

Po odbiór dywidendy na l eży zgłaszać się do biu ra Elektro
wni w Zgierzu pri.y 3-!!0 Maja N2 SS w godzinach b i urow.v-·~--IL.I 
od 8 do 12 rano i od l'/2 do 41/ 2 po południu , w soboty tylko 
do godz. l . i pół . ' 

Zgierz, dnia S sierpnia 1927 r. 

Zarząd Tow. Ak.c. Elektrowni ZgierskJej. 

Drvk M. Mowicki i S-ka w Zgierzu . 
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